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B e t æ n k n i n g  

o v e r  fors lag  t i l  lov  o m  æ n d r i n g  a f  lov o m  o p h a v s r e t t e n  t i l  l i t t e r æ r e  

og k u n s t n e r i s k e  v æ r k e r .  

(Søfolks radio- og fjernsynsbetjening). [Af Tange m. fl.]. 

(Afgivet af kulturudvalget den 12. januar 1977). l 

Udvalget har behandlet lovforslaget i 2 
møder og har herunder stillet spørgsmål til 
ministeren for kulturelle anliggender, som 
denne har besvaret skriftligt. Udvalgets 
spørgsmål og ministerens besvarelse er op- 
trykt som bilag til betænkningen. 

Herefter indstiller et flertal (udvalget med 
undtagelse af fremskridtspartiets og kriste- 
ligt folkepartis medlemmer af udvalget) lov- 
forslaget til lorkastelse ved 3. behandling. 

Et  mindretal (fremskridtspartiets med- 
lemmer af udvalget) indstiller lovforslaget 
til vedtagelse uændret med følgende begrun- 
delse: 

Problemerne vedrørende fjernsyns- og 
radiobetjening af søfolk ved afspilning af 
bånd kan opdeles i: 
a) problemerne om ophavsret, 
b) problemerne med at få båndene lavet og 

sendt til skibene og 
c) de økonomiske problemer med, hvem 

der skal betale. 
Dette lovforslag vedrører alene de under 

a) nævnte ophavsretsproblemer, som for- 
slaget foreslår løst på den eneste naturlige 
måde, nemlig at de honorarer, der udbetales 

I for udsendelser i radio og fjernsyn, omfatter 
båndudsendelserne til søfolk. 

Det må herved tages i betragtning, at 
langt de fleste søfolk betaler licens til radio 

og fjernsyn, hvorfor det er urimeligt, at de 
skal betale ekstra for på bånd at se eller 
høre de udsendelser, de er forhindret i at se 
eller høre, fordi de befinder sig uden for 
landets grænser for at tjene valuta hjem til 
Danmark. 

Mindretallet kan ikke acceptere regerin- 
gens bebudede lovforslag om, at der ved 
hver eneste udsendelse skal forhandles med 
ophavsretsindehaverne om ekstrahonorar 
for båndudsendelser til søfolk, idet der vil 
løbe urimelige omkostninger på, hvis dette 
spørgsmål skal diskuteres hver eneste gang, 
navnlig da flertallet har givet udtryk for, at 
der kun skal være tale om symbolske beløb. 

Mindretallet kan ikke acceptere den ai 
socialdemokratiets ordfører ved 1. behand- 
ling tilkendegivne indstilling, at såfremt 
alle søfolk ikke kan få udsendelser, må ingen 
få udsendelser. Med de økonomiske res- 
sourcer, vi har, kan vi ikke løse alle pro- 
blemer, men det må dog være naturligt, at 
vi ordner lovgivningen sådan, at de, der har 
mulighed for at se og høre båndudsendelser, 
også får mulighed herfor. 

Mindretallet mener, det er urimelige, au 
de store rederier nu igennem flere år har 
været hindret i at betjene deres mand- 
skaber, som sejler i udenrigsfart, med bånd- 
udsendelser. o 

Da regeringens forslag bygger pa det 
socialistiske princip, at det er staten (skatte- 
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yderne), der skal betale for disse udsendel- 
sers optagelse og forsendelse m. v., forventer 
vi, at dette bebudede lovforslag vil blive 
forkastet af folketingets liberale partier, 
hvorefter vi er lige langt. 

I øvrigt vil der, såfremt staten skal løse 
problemerne, gå år og dag, inden søfolk kan 
se og høre danske tv- og radioudsendelser. 
Foreløbig er der gået 3 år, siden udvalget 

angående rådio- og fjernsynsprogrammer 
for søfarende blev nedsat. 

Et andet mindretal (kristeligt folkepartis 
medlem af udvalget) vil afholde sig fra at 
stemme ved lovforslagets 3. behandling og 
vil nærmere redegøre for sin stilling ved 
behandlingen i salen. 
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næstformand. 
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Bilag. 

Spørgsmål til ministeren for kulturelle anliggender og dennes svar herpå. 

Spørgsmål: 
Kan ministeren give nærmere oplysninger 

om, hvornår de igangværende forhandlinger 
vedrørende programbetjening af søfolk for- 
ventes afsluttet? 

Svar: 
Som nævnt under folketingets forhand- 

linger den 8. december (1976-77, sp. 2879-81) 
er handelsministeriet i færd med at udar- 
bejde en bevillingsansøgning til finansud- 
valget, der skal indeholde en detaljeret 
ajourføring af de udgiftsskøn, som sidste år 
blev foretaget af udvalget vedrørende radio- 
og fjernsynsprogrammer for søfarende. Ifølge 

de seneste oplysninger vil de beregninger 
over de tekniske og administrative udgifter, 
som Danmarks radio skal foretage til brug 
for handelsministeriets ajourføring af ud- 
giftsskønnene, foreligge omkring midten af 
januar d. å. 

I den nævnte bevillingsansøgning vil også 
indgå et beløb til vederlæggelse af rettig- 
hedshaverne 홢 et beløb, der i nærværende 
sammenhæng må ventes at blive af forholds- 
vis ringe størrelse. Det er oplyst, at de 
igangværende forhandlinger 홢 der har været 
noget forsinket på grund af sygdom 홢 for- 
mentlig vil kunne afsluttes i begyndelsen af 
februar d. å. 


